
Opbouw van het orgel makkelijker dan het weghalen uit de Clemenskerk  

Door Ronald van Baekel /ADEMA 
 
"Het orgel stond hoog in de Clemenskerk die op dat moment werd gerestaureerd. Er 
stonden overal steigers. We hebben toen een liftje ingezet om de onderdelen makkelijk te 
kunnen vervoeren. En als je de kast om het orgel gaat demonteren moet je soms zagen, 
want deze was gespijkerd. Na zoveel jaren wilden de spijkers er niet zo gemakkelijk uit.  

Het orgel werd gerestaureerd en uitgebreid met een BazuŝŶ�ϭϲ͟�ŽƉ�ŚĞƚ�
pedaal. Het plaatsen van de bazuin was een wens als het orgel in de 
Koepelkerk geplaatst zou worden omdat de kerk heel groot is. Toen 
hebben wij een bezoek gebracht aan Terneuzen. Daar heeft ooit een 
Steinmeyer gestaan. Deze werd gekocht door een liefhebber die het 
gedemonteerde orgel in zijn schuur in de tuin heeft opgeslagen. We 
hebben de bazuin opgezocht, opgemeten en op basis hiervan hebben 
we een helemaal nieuwe gemaakt. Met één verschil. De bazuin in 
Terneuzen werd destijds korter gemaakt vanwege plaatsgebrek in de 
kerk. De bekers die het geluid versterken waren eigenlijk de helft van 
wat ze moeten zijn. In Bussum hadden wij genoeg plek en hebben wij 
de bekers dus volledig gemaakt. De bazuin is helemaal achteraan 
opgesteld naast de grote pijpen. 

Na de restauratie hebben wij het orgel eerst hier in de werkplaats [in Hillegom] in elkaar 
gezet. De bedoeling was om alles in elkaar te kunnen schroeven. We hebben alle oude 
spijkers er uitgehaald. Er zijn schroeven voor in de plaats gekomen. Dit was gemakkelijker 
dan om het ter plekke in Bussum in elkaar te zetten. Als je ter plekke alles gaat uitzoeken, is 
het ingewikkelder.  

De opbouw van het Steinmeyer-orgel in de Koepelkerk begon in juni 2012. Hoewel de 
aangewezen plaats voor een orgel in de Koepelkerk de daartoe door de architect 
ontworpen koortribune is, vond men dat het Steinmeyer-orgel op deze plek niet was 
gewenst. De reden was dat het orgel het zicht op het fraaie glas-in-lood venster in het geval 
achter de koortribune zou benemen. De koortribune is duidelijk ontworpen voor een 
gedeelde orgelkast links en rechts van het venster (zoals bij het oude orgel waarvan de 
buitenste pijpen tot op vandaag achterin te zien zijn) 

 Opbouw van het Steinmeyer-orgel in de Mariakerk/Koepelkerk door Adema en organist/dirigent Ton Koopman neemt kijkje bij het orgel (2012). [)RWR¶V: Lillian Mulder] 

 

 

 

Dispositie van het Steinmeyer-orgel (1923/op.1350) 
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Stichting Vrienden Steinmeyer-orgel Koepelkerk Bussum  
Door Frans Baneke 
 

Intussen werd de Stichting Vrienden Steinmeyer-orgel Koepelkerk Bussum in februari 2012 
opgericht: Jan Klück (voorzitter), Frans Baneke (secretaris), Rob van Nieuwenhuis 
(penningmeester) en Paul Doorenbosch (lid). De stichting had als doel om een bijdrage te 
leveren aan de financiering van het gerestaureerde Steinmeyer-ŽƌŐĞů͘�&ƌĂŶƐ��ĂŶĞŬĞ͗�͚�Ğ�
totale kosten van de verplaatsing van het orgel uit Hilversum naar Bussum, grondige 
schoonmaak en restauratie, fundering, stroomvoorziening en opbouw in de Koepelkerk, en 
ƵŝƚďƌĞŝĚŝŶŐ�ŵĞƚ�ĞĞŶ��ĂǌƵŝŶ�ϭϲ͛�ďĞĚƌĂŐĞŶ�Φ190,000. Daarvoor werd een subsidie van 
Φϭϭϭ͕ϬϬϬ�ŽŶƚǀĂŶŐĞŶ�ǀĂŶ�DŽŶƵŵĞŶƚĞŶǌŽƌŐ͘��Ğ�ƌĞƐƚĞƌĞŶĚĞ�Φϳϵ͕ϬϬϬ�ŵŽĞƐƚ�ǁŽƌĚĞŶ�
geworven door de Stichting Vrienden Steinmeyer-orgel Koepelkerk Bussum. 
�ĞůĂŶŐƐƚĞůůĞŶĚĞŶ�ǁĞƌĚĞŶ�ƵŝƚŐĞŶŽĚŝŐĚ�Žŵ�ĞĞŶ�ĚŽŶĂƚŝĞ�ƚĞ�ĚŽĞŶ�ĚŽŽƌ�ŚĞƚ�͚ĂĚŽƉƚĞƌĞŶ͛�ǀĂŶ�
één of meerdere orgelpijpen. Ook moest de stichting zorgen dat een breder publiek in 
aanraking zou komen met het orgel door o.a. het organiseren van orgelconcerten.  
Tegelijkertijd werd een Comité van Aanbeveling opgericht waarin burgemeester Milo 
Schoenmaker, de Bussumse organist/dirigent Ton Koopman, en notaris Dirk Doude van 
Troostwijk zitting namen. 
  
Het orgel werd op zondag 30 september 2012 tijdens de hoogmis ingezegend door Mgr. J. 
Hendriks, destijds hulpbisschop van het Bisdom Haarlem-Amsterdam. Ter gelegenheid van 
de ingebruikname van het orgel gaven Ton Koopman en Ton van Eck op 6 oktober 2012 een 
orgelconcert, bijgewoond door toenmalige Burgemeester Milo Schoenmaker en vele 
parochianen.  
  
In 2017 werd de stichting opgeheven omdat aan de doelstelling van fondswerving voor 
restauratie en overkomst in voldoende mate was voldaan.                           

 

(l) Het Steinmeyer-orgel wordt ingewijd door Mgr. J. Hendriks (r) Jan Klück voorzitter van de Stichting Vrienden Steinmeyer-orgel 
<ŽĞƉĞůŬĞƌŬ�ŽǀĞƌŚĂŶĚŝŐƚ�ŚĞƚ�ϰϲ�ƉĂŐŝŶĂ͛Ɛ�ƚĞůůĞŶĚĞ�ďŽĞŬũĞ�ŽǀĞƌ�ŚĞƚ�^ƚĞŝŶŵĞǇĞƌ-orgel aan de burgemeester, dhr. Milo 
Schoenmaker. ,Ğƚ�ďŽĞŬũĞ�ŚĞƚ�͞^ƚĞŝŶŵĞǇĞƌ-orgel uit de H. Clemenskerk te HilveƌƐƵŵ�ŝŶ�ĚĞ�,͘�DĂƌŝŬĞƌŬ�ƚĞ��ƵƐƐƵŵ͟�ǁĞƌĚ�
uitgegeven door Ton van Eck en Dave Lazoe ter gelegenheid van de restauratie en de plaatsing van het orgel. (Foto’s Lillian 
Mulder & Kastermans / Archief Stichting Steinmeyer-orgel Koepelkerk Bussum) 

 

Anecdotes over het Steinmeyer-orgel (1923)  

Daniël Rouwkema : Eind 2012 kwam ik in contact met Leo Welters 
die opzoek was, namens het kerkbestuur, naar een opvolger van Jean 
Janssen. 
Hij vertelde mij dat de Koepelkerk in het proces zat van de plaatsing 
van een prachtig orgel uit Hilversum en dat bij aanvang van de 
aanstelling het gereed zou zijn. 
Op een koude najaarsdag toog ik naar Bussum en maakte voor het 
eerst kennis met het Steinmeyer-orgel. Deze orgelbouwer kende ik 
alleen van opnames van de befaamde Piet van Egmond vanuit de 
(toen al jaren geleden afgebroken) Prinsessekerk te Amsterdam die 
daar ook een Steinmeyer-orgel bespeelde. 

In de drie jaren dat ik als organist verbonden was aan de Koepelkerk heb ik het instrument 
leren kennen als een 'volbloed' romantisch orgel waarop het fijn musiceren was én waarbij 
de gemeentezang goed ondersteund kon worden. 
Bij orgelconcerten heeft het orgel zich zeker bewezen, het concert van John Scott (1956-
2015) in de zomer van 2014 was onvergetelijk. 
Jammer dat er in die beginjaren zo weinig belangstelling was voor de concerten. 
Ook voor begeleiding van koorzang, en dan met name in de romantische muziek, bleek het 
uitermate geschikt. Met veel genoegen denk ik terug aan de uitvoeringen van Duruflé's 
Requiem͕�&ĂƵƌĠ͛Ɛ�Requiem én een aantal Festival of Lessons and Carols waarbij het orgel 
een prominente rol had. 
Van harte wens ik de Parochie van de Heilige Drie-eenheid geluk toe met dit orgel en 
spreek de wens uit dat zij nog jaren genieten kan van dit uitzonderlijke instrument. 
 

Daniël Rouwkema, Cantor, Kloosterkerk te Den Haag (2023) 
 
 

Jean Janssen: ͞Mijn eerste kennismaking met ons 100-
jarige Steinmeyer-ŽƌŐĞů�ĚĂƚĞĞƌƚ�ǀĂŶ�ĚĞ�ũĂƌĞŶ�͛ϵϬ͕�ƚŽĞŶ�ŚĞƚ�
instrument nog in de Clemenskerk te Hilversum stond. Ik 
heb toen enkele keren het orgelspel verzorgd in 
uitvaartdiensten en huwelijksdiensten. 
Daarbij had ik al snel in de gaten dat het een eigenzinnig 
instrument was, maar binnen de gegeven situatie kon ik 

het orgel slechts oppervlakkig leren kennen. 
  
EĂĚĂƚ�ĚĞ��ůĞŵĞŶƐŬĞƌŬ�ĞŝŶĚĞ�ũĂƌĞŶ�͛ϵϬ�ĂĂŶ�ĚĞ�ĞƌĞĚŝĞŶƐƚ�ǁĂƐ�ŽŶƚƚƌŽŬŬĞŶ͕�ŬǁĂŵ�Ğƌ�ĞĞŶ�
denkproces op gang over de toekomstige plek van het orgel. Tegen het jaar 2010 werd 
meer en meer duidelijk dat m.n. het bisdom de voorkeur gaf aan overplaatsing naar een 
andere kerk. Uiteindelijk viel de keuze op de Mariakerk te Bussum, en op orgelbouwer 
Adema om de overplaatsing te realiseren. 
Toen het instrument in september 2012 speelklaar was, kon ik nader kennis maken met het 
instrument. Het gaf een totaal andere klank dan waarmee ik tot dan toevertrouwd was, ik 
moest echt eraan wennen. Tegelijk was de nadere kennismaking een welkom en dankbaar 
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